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Szanowna Pani Profesor!

W naszym Archiwum posiadamy następujące informacje o 
Rybickim Pawle ps . "Rybak":

W  końcu 1939 i*, został komendantem komórki Komendy Obrońców 
Polski w Grudziądzu. Został aresztowany podczas "wsypy" KOP 
3.11.1940 r. w Toruniu, osadzony w prawdopodobnie w więzieniu w 
Grudziądzu, a w marcu 1941 r.został osadzony w obozie 
koncentracyjnym Stutthof. Potem przeniesiono go do podobozu w 
Kamiennej Górze, z którego uciekł. Dnia 4 kwietnia 1943 r. razem 
z Leonem Łanieckim ps."Dobosz", późniejszym emisariuszem bazy 
łącznikowej w Sztokholmie, zbiegł do Szwecji na statku 
szwedzkiej bandery o nazwie "Ingeren". Razem z nimi uciekli 
wtedy:Dominik Łaniecki, brat Leona, Franciszek Szlachta oraz 
Stanisław Babicz. Stanisław Babicz uciekł z podobozu w Kamiennej 
Górze razem z Pawłem Rybicki.

Źródłem powyższych faktów. są opracowania
p p .K .Ciechanowskiego,B.Chrzanowskiego, A.Gąsiorowskiego,
K.Steyera.
Rybicki Paweł nie posiada w naszym Archiwu teczki.

Z poważaniem

4



5



6



7



8



9



10



11



mery day and nfght we were ohaaed from the rooes into the ooartyard 
and baok again aomral tlona* Whan a H  the persona oouM not get throygh a 
mirom door ani a stopę>age enoued then we ware beaten ani kicked terribly*
At night the m  wre ohaaed out nafcei and barefooted. The Gestapo snsaaoned 
«en siagły for iniarrag&tlon and when theae sen returned thOy ahawed aigns of 
terrible treataeaś during lnterrogation*

X sąyself waa three tir»» inftarrog&ted ani was alwąyabeaten very 
badly* Z even had to tato dom ay trousera while Obaraturafutaror STKtfJKHAKS 
the aeniflr Gestapo seoretary beat w  on the bare flcah with *  horaeahip whilst 
1 bant owa* a chair and he fearoed otatamenta out of na lii the aoat brutal 
nanper, beatłng no in the faoec Alowtag aa a. new dug growe infeended for ne, 
airf threatauiog ne with instant 4N*th if  X not doosanso oy ^ ^

*te*t' X' waa a Her ani that aa o j  auroly ona maro tfcot the
good God* together with St* Peter, wenld not lot no into heavan nor would the 
prieeta adzait ne to eoofeaalOB** Z waa coofronted with ray foraor superior 
iw thn oeoret fu ®sm% włamt̂ —  MKEMŁAIJ, *ły* ?»** beon
donn hy theoe torturea during his intsarrogation ani had iaplioated me without 
boaring in alad his bo3y o&th not to botray myomt aoora on the erosa of Goi 
*n/> fala tmtive country on pain of .ós the father *** breadwinner of his 
wife* sin ohildren* and .an 85 yoer old tnother-in-law. X did not oonf es* 
and X did not botray tgy ©ołlaboratora nor was enyono ełse aaweated*

Z bań not gained sany reouaaration fur syr work or for that of ay 
aasiotauta, but wy trama oooto to Toruń had baon returned* After a four 
wmtłia atay in theae in the Geotapo cssp in Groiaiada X won
transferred together with 100 othar vlotims by mat on 38*3*41* to tho 

oeigp at fltutthof* •>-
»  »

x t  ahould be nwntdUsied that during ay atey in tho Grudaiada oaaę># 
Wioalew swMMr^t esoaped on 1J#1«43U* **»* aooordinB to Gestspo ręgulations, 
10 Poloa were to bo ahot in oonaetpenoe* X waa ono of the. 10 aeleotod*
We were aingled out by Ctandoaar 9GBR£EfBR ani were plaoed in a dark detention 
plaoo ntwre we alept en wet strae on n oenest floor* After 48 henra we were 
lod out into the oourtyard ani m  eapeotod to bo iAot| -howewr, Coandsaar 
SCSMfiBR oane and dooalrod to ua that m m M  had eeeag»d V  roaaon of 
Gostâ po inattention* and thsroforo we should not be ahot» aa had beon foraarly 
docided, but instoni 13 offioora would be lodtptd np the oaow day in tho 
dark

ł
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Wheo vo &rrivod &% Stutthof (XO»3*41*)» iw waro laft to staną by
tbo fenoo, without bolng allowod to ląy dosm w  belonginES or to M *  round
or aaEsnsrsOa ibmwi «*yih behaviour isa waHiwi m  S*S» fitiscd boat us with &
rifjja butt CS* ftf us* Sbtis iw atood U<r &> bousm tai thon t gi^y
of Sohufuiswii *>wA otber M o W  olflclala arriwd. by 3*S* faffan
ObersturofitoeF waruPM?̂  ary? thcv ^  us to barraok Ho. 10. wharo n  w rt
ordorod to łagr dom aur packcgea, tom  out «3I aur pcotoata and plaoa all thoir 
contonts in aur capa.

Rost we wara plaoed in roae right ię> againat tbo baxrack wali, while 
tho guard who aupervitjed us kapt on approashing <>«* $ w  oa t*y* Ifwy* lii 
tum so that our zo8w war® Łiw^^i m  ' ' \

ISeaza&iile wó waro gaMiyMMn*! in »ip>młVw*4 w»i «ywaf» the barrack
»nń there a* ind to barisia our s>aztM>1 m »* ererything m b  ozaartned *»“* our 
pertioularo totod demo* ’ \

A$ the barrocJc entranoo w es poeted a rufflea to wt»̂ f do *u»̂  to r®pos?t 
in Gecrawiw ff* frf̂  qy * itti M o fiat ^  ^  Onco

the barnwife, another tomn&or tha vioti* ***̂  th/ay aoera*®ad 4
roal Honaoi apaotado in !HKl0>*s fausMoof X waa hanged t̂ r ĵ r cam aesarf fren *  
boaa la tho roof  ̂ *«* thay ahoutad *ibs futura proaidant o£ GrudsdLada oity in 
FScoe Boland»* Ĉhoy CDPSwod aa to <cdiiai’(£U% - whatn X to so bo longar 
thay lot raa drop and X oraahod dóoa tho floorj n»ij **«»» did thay dranch 
cmi with wfctar aiifl X regainad
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IJaaet tbey wote dcmn perticnolara and enrerainad «y belor^iogs, and .
I  was knootod out agaln* * then had to oolleot wy riffafffrad thinga, and 
eadh tiaa X bont down X waa atruok ma the m r  part of nor M ar wlth *  »o-callod 
"banana** «ha» t loft X waa given o pert Ing klok by tbe rufflan At the door,
00 that X sooasraaalted at apeod lato the courtyard*

tfecn leasing the barradc, om ** heed waa bruieed, faoe> noae and eyae 
battered, blood fitm Ł  ewyishare, and one w e  black and blue aXl over.

When ■ oocnady * n<* terurtnatedL we ware takan ln Araunę of 10 to 
the baths, and wara ordered to thrcw all our bundles lato one ooraar and to 
undroao faaotUyj w w are saotanshUe balaboured and reduoad to a  atate of 
eenoeliw dase m  that w  dld not fcaaw where w  had placed our belongto**l 
hera we were robbed of all our poeaesaiona* Th® artialea and olothea whioh 
w.had plaood on a nuatocred hangar were cant lato tha ftecaaoe for diainfection
purpoaos. We entered bare incto the batha establiałmnt wbere there waa a ahower*•• . .... *'•-.■ . . . . . .  . i  • ■•' • 11

. ' ' >* ■* r;-' '*> „ ~ *  *- ■ • ,' . - * f. ** ’ •••■ ' ' - • - v ' *-•

We were tłum suoranoad beat to the mte-roaa tfttare a wooden treatle 
w e  plftoed la  tha fam  of a horae* Moi Obaratiartafuhrar 8*3. Waffen BS3>lSSSk 
addreaaed *» ta German - *3lnoe you wnłed to aaloc a rewolt, you will hasto to 
be edooated lato ęood Gamma and part of your educatian will ba to reeelwe 
29 atrokwa of the włrip om the bare flaah after your bath. B Then ono W e  bent 
aoross the wddea hcuraa, eae*a bind w a  hałd and <sieva heela had to reai 
agalnat 4 board m  the floer* ind ona had to bear thla*

A mm of w ek oharacter, or ona wad to a goed and owifortobSe U fe,
'»» for tnstaaatóae Bajor QKŁD̂ 'Sł£X# net łt and fainta^* whecetipon
he W a  throw trm  the horoe- into the bath rooa. X rw iw A  Major OlW Sła 
afteroarda wito oald water* Upon etdgglag from theae tortofiMM X waa atruok 
in the mtmth by cibaradiarfuhreir jSRłBKJKH wlth a ruhbar tronabeo9% he 
koookad oot or rewłańng teetłb m m  of whlcb had baan lraooked out alroady

Haot w  warw lad to tbaWwuaka at 2300 hsura and tfaare w  were 
altawd to to eleap on bad wttreaaaa wito ona rug for oovorlnga There 
were lote of fieae to the beds and tt waa torrlb^y oo3d» One*e olothea had

/■ g  ,;;v ■
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to be plaeed croaswiae m  the ohair. tfnlfom - jaoket, cep and imderolnthing 
are pro*ided in the caxqp, Whllst awnears oo»*i cwm boota and trousera,

’ the doiły routlne in the csnę is terrible, and the food is w ty  
had, At eork and in ewary plaoe one is eaposed to tortowa and death,
one* s health is oertain to oe rudned and eearyooe beootass orippled,

.• • •• * . ■ . *' '''

ffpp̂h«wbi of off persona on the Oomtnpn list
(ao oallsd uronrltten verdŁot) are applied as foUaasi A Gertaan hrute gees 
up to s groap of non whiah includes the l&teadsd Tietl% he beata them sil 
with a woodan ias>lsasnt and tortom blood, hut ho etrlkea his special victim 
tmftap mn/i 00 akilfuUy that he doosg the toraenfeor then M/iiw
M m  in the stoouł^ tlw u  into the neact>y Irifer, flinimi Mm «na 
deolared, "he does not wlah to liwe aaoy longer,* Where no river is 

hs beyt* ^  en the heM  tyyfrfi the brain eoass owt,

3SaUax3y *on «*o finiahed off at the tank of drawing a 
eartload of wood in sandy soli, In the hospital tren are droanad in the bathj 
during their ahlutions they are struok in tho a>outh by o fiat and aro iawarsed 
in tho water* Healthy persona are ordered to. report te th® hosgltsl and haw 
to fulfil the «c4sr«

Jeea were spacielly finished Off hy baing orderod to* enter s 
OKsent pipo which was intended for teeinage, and when a Jov eawrged at the 
other and he was hit on the head with o truneheon and bflled, Vary siany 
aan were done to death in theae way% anons othors aęy ftrieoi from Grudslade, 
Sr* CKBAKSKI who was fcUled when drawing a oart. On the place for hewing 
wood a Oecnaan Journalist who had written artiolas fawourable to the Spaniah
&ąjtm waa bfing first struok down tbw  drownad,

":' T \  :’? r  :l
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the M «  were to the £s%a cwaetery in Danzig. Naw
fbere is  s  cretnatariuct for buraing the bodlas for mrabefcs in  the aoncentration
casqp hure nmeted to the death rato is  ^1“*̂  «,f 1 • 1 „ ' ■ ■ *-•■•'■

Stors&r 2y  the Ceap Ocnwanftnnt «ss Obergr̂ ppenfuharer PAHLI who has 
a wbole viH a at Orłowo es his priv*te reeldenoe.

In tho StuttŁwf oacp all tredes ere repreaented end all foraa of 
labour perfoaraad* Besidos tłu# the interned nen werk la yari&ue Konaandoe 

tha* wwił. fer iastanoe in the sw>i*ł>*a fieft yiMMja»iw4». a»

Bcrisg sy stey at Stutthof X h«d the CRportunity to gct  to toow 
ybtIous persone,' ss Top instanoei tho KeaAsars at«>aH at Odtruta MiaBr>l- 
sremaCA, a«^>wti>i. irŁftsyingY.AHJ BOBOWSKĄ father SZULC, Sr* flURPrâ  
nr# xa?# xmjlcmh# «ng* xwXGgu» «ngt Jaî Au&wsiŷ  um it or toe sappors
«wgt OggtowaÊ  Msjer ORŁOWSKI, lifeot* WiZOW, agMCTjfgg aai others* As for 
es 1 su teanL XJr» jmtwqwl the doctor in  >*»»»- 3ZS8SLTSR both dieda

■ On snrf tĄi, X nas flHwt froa Stutthcf to a  Kflonendo ss a gerdenor*
X sas foroedto sign a declaration that X eould not revoel oa peta of doath 
what X lad heard aad soen at Stuithof, "Heaćt X san taken to the Oestapo 
L oitstelle in Denslg,

Trawttlag with ae «ero 6 ooffłiae with His bodiea of «er colleaguea 
flho were to ho huried at isapa oes»tery, Banaig, by Piotr BA&01SSKI the 
ergcaist fw » Charlolwlr mmr Kertmor (R .I.P.) end Umt* WWABCZYK,

so ss tl w . _  ...... ...... w _
to ogaeole ae la Gmnam, tellirę a* te rejedoe that X hed eaoapca frooTthe 
Stutthof Inferm, ss X would asa rooei-re good fbed and good treatamt* Bat 
judgtag asjjr esperienoe of the Orudeieds Gostegpo X reaeiaed la terrible 
dejeetiatw
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m  Wtt* Z m  ndatakau. Z *ea at onoo oent to other oolleagueo ln the AsŁirtf ffowomflo ia tho cellara of tbe Oeatapo, oboro Z was yery 
oordial3y reooiwd ty engittaer Staalalrt* SŁAHiKSKT, ęf Wilno ttalforelty, 
who w  hoM there aa a hoatage, «*ł he mM te a«, -Do net ho eifcaU, 
octmSą, m  ar* hiddan horo Ilko Daniel la tho Lian*a den.* Be g«v* na foo5 and ** ejoka tcgother of o w  srtctfbrtunea.

' . ' ■ • / •  " W  ■ ' ■ : ' ' ' '■ S  ' ■ . *  i ;*  ; ^

Hut Z set otherai TX)U3SKZ fomor ocuaadet and diraotor of ■<«»»<««» 
in Dajjjdje* LABuiiAf m t a m a , jjnattoop m jm jum A a u m m u , m $ i«tter 
te© esoa^j thoy «avo Air ftwee wofthewioe and «e far ee I h m  tha/ «ro 
to*day aennag ia tho Polioh Ftorcee*

- *a heiag asUstod * •  a garOemr for' H««iaraięerat dlreotor 
of the Dansdg Oeatapo Zftitotolle, «e* oooi ty hlm to hia Ooet«pe poaaeaaion
at Odyaia, altuated oa tho jpoperty of CcnowO. Dr. mtZOĄ where in pre-w 
5’ołaaS stood tho awtteh CoaeiOate, the %aftiah Tico-oonaulate and tho atfftoe 
of the "golafcoRafr* ftm  - ł.a. m  Kaniom* Gom, ot 91. KeraoalooaJdK^o *
of H. SESłKISiZKR* ohiah mm lasy eaoiyjst tha Gaetąjo refuoe, heaide the 
platee of tha fferaar owmłotoa. ffi»e SModłah and Spaaich flagę
httd heea tom infco vogft for dtssteee. The sama haft iunpaaad to the &*«&
and Charoh hamor* * K (Nos* 8 - 10 (at present Erinz Eiigenstrasse) .) *

(Opposit© stood the statuę )
Z oae talom tam  Danołg hy o oertaSa Ooetapo drimr, Soharfuhrer 

mmvmSEC, <*!» w  reputed U  he *  foraar Polieh oitiaen frea Sdyniaj ho

rf*
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ainfctf a auł â laootiOJ
•Rjtniannt. iłianawti* T tummujwI * nall T waa nniMVtt entre&ted tO BOtlfiT

ffit# faadHoa of ffyf T̂»rtftll BW%f aad. to giw the prlsaaors foo4> 
oigarattaaa, All theae thiaga wara a « w £  farbiddaa and avaa alsnst 
IspOBaiblśł to perfona, Berertiuslasa X did peitfcrm thea at the risk of sęr 
owa llfaj X took *Mrww»«| aad lottara, aad clanSaatinaly orapt lato tha 
toa% attoĵ ptiog to ulu tha ■ (jf parsona vho asalstad aa ta briag
h®3p and aonaolatlon to ay Pollsh folio* oapUwaa* Tary oftan X v*s ahla to 
pertom thaaa taaka aoroes valls, feaeos and anoloauras* Xt was wary 
dlfficult, for aa auat be baoan to ssęftody '■h® la ffeuŁUar with tha outloy, 
tha holding la a writdbla ł̂isSyth*1*!** with glaaa partitlons en *1t1 tf ftt 
aa *t**e ona la aa&ar ««»»**«<* oibsarY&tloKw <Sr asny X *—»* aa&or
arapl^ on »ŷ i x aaa hwitan *t»̂  by $ daya of arraat 10
atrokea ofar tha buttoofea#

s«ay paursoaa o®psrlsaosd ây kdbadwas oftan thay wara grataful 
to aa after halag ralossad to thalr tanes, thaa glvix*s a» tha c^portualty 
of haggpiag airrastad M e a  wara aaaUy* Surla® «y 25 aoatha atajr In tha 
Gdyni* Oaata^o ęuartars thera wara wry msgr awasta, aa tha Gaaraaaa arrast 
psopla far praotioally anythłng* aff* sawst oftan on tha Wy*M of oaftoon&td 
ruaoura, for wfcŁcfe Mason thay ara sent to Sfeittiwf*

^  ' +.:' '':'Ż:':'.:‘'Ź^ ’ : - '*■■...' ^" ■■'£ VJ'.' \
Hooawar person* otuegad with werk for Bpltwh trodoangronod

npfięufft  ̂ a-nwaty wara reałly unfortun&tot wmmmmOoa f  astenad to 
central hecttua ni&es In the Ir aa *>«* thay could not tum rond.
sit dowa «r stand * a raally dasporata aituation. Thay aera aot sllowed to
80 to tha Im tocy so that tha jrlsaowa wattad sad dlrtlad thaaaalTea. X 
Kwi ta tftfey thaa oat pfmi to out w# w>ia for t haw>
thetr pattU, aa «wgr wara aot fsrood of thair mxmlm*

r*<tiA ,; .. - ''t ' ■•'» śi> - .’ - •. 1 .
tfaaa thay wara lad far lutarrcgatlsn thay wara tarrlhly haata% 

oftaa la tha In sy n̂ iimfinot Sh<̂ y wara aada to hloafl̂  hsttarad^
and thalr tidLas wara laaeratad with aa^lda whip*, la ordar to oactrsat ftroa thaa 

addrassas Od* thalr frlsads of organi asoft>on> of talpen* s»^i 
fwjad »«< «**« oftan hrnatht ln s *u»»̂  of ISO a«ra&tad oaroaase

,j. ■ ■ • . - ‘:/ i •
■i ?*»•** t̂ TTifp* tiiffoci*111̂ ** zaeltily by aad tho csrs of tha

Gaatapo la OdyadLs aad JDsaalj wara ooastanfcly la actlaa* as wora sil tha 
offlolsla awd S*S« aedbara*

T M  W i 3 1 w  1SMK1 W03CMI WOTroTSZTTO 0X1 vlł© W J  SA|tlt OT TfmiT 
torturo to Dstorito imł eosacitiiEWB to WsdPsor or iBeutiŚxu
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Gestapo

1. Informator został aresztowany przez Gestapo 4 listopada 1940 roku, 28 kwietnia 1941 

wysłano go do Gdyni do pracy w lokalnej (regionalnej) Kwaterze Głównej Gestapo. 

Uciekł 21 marca 1943 r.

2. Mimo że był więźniem jego obowiązki dawały mu namiastkę wolności. Jego 

obowiązkiem początkowo było ogrodnictwo , później został przydzielony do 

centralnego ogrzewania ,ponadto wykonywał różnie dodatkowe prace.

3. Dzięki temu miał możliwość uzyskiwać szczegółowe informacje o budynkach Gestapo 

i ich otoczeniu (zrobił, szkice, kopie które zostały dołączone )

4. Szkice te pokazują ,że gdańska Kwatera Główna Gestapo znajdowała się na 

Korzeniowskiego oraz układ piwnic , parteru i pierwszego piętra.

5. Kwatera Główna Gestapo w Gdańsku była poprzednio biurem pełnomocnictwa
Vpolskiego na Langgrten 27 i jest to główne biuro kontroli całej działalności Gestapo.

6. Kwatera Główna gestapo w Grudziądzu znajdowała się na Muchlenstrasse 19 ,i jest na 

Amtstrasse więzienie , które może pomieścić ok. 150 więźniów.

7. Informator podaje nazwiska następujących urzędników niemieckich , wraz ze 

szczegółami ich dotyczącymi, które były mu znane.

Tytuł, nazwisko, adres Wiek i opis Inne szczegóły

8. Ok. 40 lat, wzrost okl,78 m 

jasne blond włosy, niebieskie 

oczy

Człowiek gestapo w 

Gdańsku na Longgarten 27 

Lokował organizacje 

Gestapo na Pomorzu

9.tytuł i adres nieznany Ok.35 lat wzrost ok. 1,67 

m krępa budowa ciała 

ciemne blond włosy

Drugi w dowództwie 

Komandzie po Lenedige

Rybicki Paweł

Niedawno przybyły do Szwecji z Gdyni jest Paweł Rybicki, urodzony w 1899 roku, który 

ukończył siódmą klasę szkoły podstawowej i sześciu miesięczny kurs Tresury(?) w 

Grudziądzu . Od 1977 do maja 1919r. służył w 141 Niemieckim Regimencie Piechoty .Od
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2

marca 1920 r. pracował na poczcie w Świeciu . Od 1922 do 1925 był strażnikiem
4'

granicznym .Od 927 do 1930 pracował w urzędzie Lisewskiego a potem w Wydziale 

Finansów w Grudziądzu . W 1932 nie został zmobilizowany .W listopadzie 1940 r. został 

aresztowany w Grudziądzu przez Gestapo.

Rybicki to człowiek o niskim poziomie intelektualnym i jednocześnie ma bardzo 

przesadzone pojęcie o własnej ważności. Raczej typowy urzędnik cywilny niższego 

stopnia. Nosi wyraźne oznaki brutalnego traktowania , co potwierdzają jego relacje 

metodach Gestapo .Z drugiej strony sprawia wrażenie człowieka chorego umysłowo , co 

może być efektem brutalnych doświadczeni ,ale też zbyt słabego kontrolowania swojej 

bujnej wyobraźni. Załączam kopie jego sprawozdania z pobytu w niemieckim obozie, 

sformułowanej w jego ojczystym języku , po poprawieniu najbardziej uderzających 

błędów.

Tego dnia Rybicki złożył raport Polskiemu poselstwu i angielskiemu, którym 

przedstawił sprawozdanie ze swoich doświadczeń .

Szef Wywiadu

Sprawozdanie z mojego aresztowania prze Gestapo , z pobytu w więzieniu i obozie 

koncentracyjnym.

4.II.1940 zostałem aresztowany przez dwóch komisarzy Gestapo z Kwatery Głównej w 

Berlinie , którzy dostali rozkaz likwidowania polskich organizacji w regionie Grudziądza 

Przyjechali samochodem do mojego miejsca pracy w Kruppa, Swiecie. Aresztowali mnie i 

przewieźli samochodem do Grudziądza do budynku Gestapo na Młynka 19 , gdzie 

zatrzymano dużą liczbę Polaków , kobiet i mężczyzn ,a nawet dwóch katolickich Księży . 

Rozejrzałem się i stwierdziłem że była to sprawa likwidacji podziemnych organizacji 

wojskowych w okręgu Pomorza , a także w całej dawnej Polsce , niektórych tych 

organizacji byłem członkiem jakiś czas i uczestniczyłem w działaniach .

W obozie koncentracyjnym dowiedziałem się , iż zdrajcą był pewien sierżant z polskiej 

Ztzk k ̂  policji Czemiowa, pow. lipowski, który pracował jako kurier w naszej organizacji -między

I',! . kwaterą główną organizacji w Toruniu i Kwaterą Główną w Warszawie.
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Wyżej wymieniony człowiek, Jędrzejewski zabrał dokumenty do Kwatery Głównej 

Gestapo w Lipnie , gdzie zostały sfotografowane co w konsekwencji doprowadziło do 

aresztowania nas [członków organizacji] Jędrzejewski trzymał za to 5000 marek Rzeszy i 

został przyjęty do Gestapo. 10 osób zostało aresztowanych w Warszawie i kilka osób w 

następujących miastach -  Toruń, Lipno, Kutno , Czernili, Grudziądz , Chełmno , Brodnica ,

Świecie, Chojnice* Starogard , Tczew , Gdynia i Gdańsk.

U ̂  P°r- PiotiwusiS z Torunia ,który był dyrektorem (głównodowodzącym) organizacji w

Warszawie od razu został umieszczony w więzieniu w Grdziechu razem z kobietami jn /
Q> IAMJ a a

związanymi z Tą sprawą, podczas gdy Tuszo w ski, przybyła i Stremalan zostali

zatrzymani w więzieniu Gestapo. Pozostali aresztowani po 36-godzinach , zostali wysłani

do obozu w byłym budynku Caritasu , na ul.................... (brak tekstu) w Grudziądzu , gdzie

aresztowani i internowani Polacy byli zmuszani do wykonywania różnych ćwiczeń

wojskowych: Byliśmy bici kijami i gumowymi >4o krwi i utraty przytomności,{zabrano

nam w brutalny sposób medaliony , różańce i książeczki do nabożeństwa. W czasie tych

czynności Niemcy mówili, że „ to wszystko za wasze medaliony , które zaprowadziły nas

tak daleko , ale teraz jesteście w naszych rękach i możemy z wami zrobić co chcemy.”

Kaczyński z Warszawy , zemdlał po tych ćwiczeniach i zmarł na dziedzińcu, Ja , razem z

innymi, miałem wybite zęby , z mojej głowy twarzy i ust płynęła krew .Księża ,Piotrowski

i Niewiadomski byli szykanowani, wyśmiewano też nasze święte rytuały . Ponad 100 osób

było umieszczonych w jednym pokoju - musieli spać razem , w ciasnocie, jedzenie było

bardzo złe .poza tym byliśmy wykorzystywani do ciężkiej pracy nie wyłączając księży
...............................pfAa

oficerów WP podobnie jak przedstawicieli inteligencji starszych mężczyzn i kobiet.

Dyrektorem Gestapo Leitstelle był wówczas Ragierungsrat Dr. Vecechiger , komisarzem 

Dienstetelle w Grudziądzu był Schracler, a dowodzącym obozu Hauptachardfur Her Rader 

•^asystent ober Schonfelela , którzy razem ze strażnikami byli katami narodu polskiego.

Jednego dnia i nocy byliśmy kilka razy wyciągani z pokoi na dziedziniec i powrotem 

zaprowadzani do cel .kiedy ludzie przeciskali się przez wąskie drzwi i powstawały zatory 

byliśmy bici i kopani .W nocy mężczyźni byli nadzy wyciągani z cel .Byli wzywani na 

przesłuchania a po powrocie pokazywali obrażenia jakich doznali podczas przesłuchań .

Ja byłem przesłuchiwany trzy razy i okropnie mnie wtedy bito.Musiałem nawet 

zdejmować spodnie kiedy ober Schonfeler bił mnie po głowie i ciele końskim batem , aż 

osunąłem się na krzesło wtedy bił mnie po twarzy ,pokazywał mi świeżo wykopany grób 

przeznaczony dla mnie i straszył śmiercią, jeżeli nie wydam moich współpracowników.
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Zostałem skonfrontowany z moim byłym przełożonym w tajnej organizacji z Torunia,

Wiesławem S remalem. 5'"t tl

Nie przyznałem się i nie zdradziłem moich współpracowników i nikt z mojego powodu nie 

został aresztowany.

Nie otrzymałem żadnych (remmeration?) za moje prace ,ale koszty podróży do Torunia 

zostały zwrócone .Po czterech miesiącach pobytu w obozie Gestapo w Grudziądzu 

zostałem przewieziony razem ze 100 innych ofiar samochodem do obozu koncentracyjnego

StremaU i zgodnie z zarządzeniem Gestapo w konsekwencji miano rozstrzelać 10 polaków 

w tym także i mnie .Zostaliśmy wyznaczenia przez komisarza Schradera i umieszczeni w 

ciemnym pomieszczeniu , gdzie spaliśmy na mokrej cementowej podłodze . Po 48 

godzinach zostaliśmy wyprowadzeni na dziedziniec , gdzie mieliśmy być rozstrzelani,

jednakże przyszedł komisarz Schracler i stwierdził że Stremlaą uciekł z powodu nieuwagi 

Gestapo i dlatego nie powinniśmy być rozstrzelani, taka zapadła formalna decyzja, jednak 

jeszcze tego samego dnia w ciemnych celach zamknięto 13 oficerów.

Kiedy przybyliśmy do Stutthofu (10.03.1941), postawiono nas przy ogrodzeniu i nie 

pozwolono położyć swoich rzeczy na ziem i, rozglądać się czy rozmawiać. Gdy takie 

zachowanie zauważano strażnik SS bił nas kolbą karabinu lub kopał. I staliśmy tak przez 4 

godziny, kiedy przyjechała grupa Schowfuhrerów i innych notabli dowództwa z Waffen 

SS . Poprowadzili nasz do bloku nr 10 gdzie kazali nam położyć swoje rzeczy i wyjąć 

wszystko z kieszeni.

Następnie ustawiano nas w rzędach pod ścianami, podczas gdy przechadzający strażnik 

uderzał nas w głowy , tak że uderzaliśmy nosami o ściany.

W międzyczasie byliśmy wzywani alfabetycznie do środka baraku gdzie przeszukiwano 

nasze rzeczy i sprawdzano personalia .

Przy wejściu do baraku stał zbir któremu musieliśmy składać raport po niemiecku. Bił 

nas i kopał w twarz głowę .W baraku urządzono nam prawdziwy spektakl w stylu Nerona . 

Zawieszono mnie pod sufitem i krzyczano: „ przyszły prezydent Grudziądza w wolnej 

Polsce” kazali mi gwizdać ,a kiedy już nie mogłem opuścili mnie brutalnie na podłogę

Należ

Stutth

Stutthof
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.Wówczas polali mnie wodą i odzyskałem przytomność .Potem zapisali moje dane i 

przeszukali rzeczy.

Opuszczający barak mieli rany na całej głowie , zmaltretowane twarze , oczy ,nosy 

sączyła się krew, głowy mieli czarne lub niebieskie.

Kiedy to wszystko działo się dalej zostaliśmy podzieleni na 10 osobowe grupy i 

zaprowadzono do łaźni tam kazano nam wszystko zdjąć a rzeczy rzucić w róg budynku . 

nasze rzeczy zostały zabrane a ubrania wzięte do dezynfekcji. nadzy weszliśmy do łaźni 

gdzie czekał na nas prysznic. Następnie wezwano nas do przedpokoju gdzie czekał na nas 

chemiczny (trestle?) przypominający konia. Wówczas Obersturmfuhrer Waffen SS Reiger 

zwrócił się do nas po niemiecku : „Kiedy będziecie próbowali wzniecić bunt zostaniecie 

odpowiednio wyedukowani a część tej edukacji to 25 batów na gołe ciało po kąpieli.(...)

Człowiek o słabym charakterze lub przyzwyczajony do komfortowego życia J a k  Np. 

major Orłowski, nie mógł tego znieść i zemdlał, wówczas został zanurzony w „koniu” 

zawleczony do łaźni.

Następnie zaprowadzono nas do baraków , pozwolono spać na materacach i dano jeden 

koc na dwoje. Było tam mnóstwo much i panował straszny chłód . ubrania musieliśmy 

powiesić na krzesłach . uniform, czapkę i bieliznę otrzymaliśmy w obozie , buty mieliśmy 

własne.

Dzienna rutyna w obozie była przerażająca , a jedzenie też było bardzo złe. W pracy i w 

każdym innym miejscu można było spodziewać się tortur i śmierci, nasze zdrowie było 

zniszczone.

Specjalne metody zabijania spisanych na liście Gestapo (tzw. niepisany wyrok) były 

następujące: Niemiec podchodził do grupy, gdzie znajdowała się wytypowana osoba, cała 

grupa była bita ale najbardziej ta wytypowana osoba , ofiarę tą bito mocniej aż upadła na 

ziemie , kopano ją  po brzuchu , wrzucano do pobliskiej rzeki i topiono , mówiono 

wówczas : „nie chciał już żyć dłużej”. Kiedy w pobliżu nie było rzeki, bito go w głowę tak 

,aż wypłyną mózg.

Podobnie ludzi wykańczano w szpitalu byli topieni podczas kąpieli, byli bici pięściami w 

twarz i wpychani pod wodę . Zdrowe osoby miały rozkaż meldować się w szpitalu i miały 

obowiązek ten rozkaz wypełnić.

Żydzi byli zabijani w szczególny sposób -  musieli wchodzić do betonowej rury od 

kanalizacji i kiedy pojawiali się na jej drugim końcu byli bici w głowę pałką i zabijani 

.Wiele osób zostało w ten sposób zabitych pośród nich mój przyjaciel z Grudziądza , Dr.

Urbański
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Na miejscu gdzie rąbano drewno został zabity niemiecki dziennikarz który pisał artykuły 

faworyzujące Hiszpańskich komunistów.

Ciała transportowano na cmentarz na gdańskiej zaspie .Teraz znajduje się tam krematorium 

do spalania zwłok z obozu koncentracyjnego , których liczba sięga 25000, a tempo zgonów 

jest znaczne.

Formalnie komendantem obozu był Obergruppenfuhrer Panli, który miał w Orłowie 

wille -  prywatną rezydencje .

W obozie Stutthof były reprezentowane wszystkie zawody i wykonywano wszystkie 

możliwe rodzaje prac .Poza tym ludzie pracowali w różnych kolumnach poza obozem, Np. 

w Schiban Werft Eling - Danzig , przy pracach leśnych , kamieniarskich w Greuzdorf w 

Militarzengungsamt w Zugfuhr , wykonywano różne prace takie jak: budowa dróg , 

budynków , prace na ro li, w ogrodzie , czasami dla wysokich dygnitarzy Gestapo.

Podczas mojego pobytu w Stutthofie miałem okazje poznać wiele osób , Np. komisarza 

Rządu w Gdyni, „Sokoła” i „Rusinkę” dowódcę kasztelana Broniewskiego, ojca Szulca, 

dr Gabryela ,dr Jasińskiego , dr Mirona , inż. Janickiego , inż. Kowalskiego , porucznika 

saperów inż. Orłowskiego , mjr Orłowskiego , por Mazdfa , Szmeltera i innych. Z tego co 

wiem co wiem , to doktor Miron był lekarzem w Stutthofie.

24.04.1941. Zostałem wysłany do komanda jako ogrodnik. Zostałem zmuszony podpisania 

deklaracji, że nie powtórzę , pod groźbą śmierci, tego co usłyszałem i widziałem w 

Stutthofie. Następnie zostałem zabrany do Gestapo Leitstełle w Gdańsku.

Razem ze mnąjechało 6 trumien z ciałami moich kolegów , którzy mieli być pochowani na 

cmentarzu na zaspie w Gdańsku

Kiedy w gdańskim biurze Gestapo kazano mi usiąść zemdlałem . Zauważył to oficer 

dyżurny i zaczął mnie pocieszać po niemiecku , mówiąc że powinienem się cieszyć że 

wydostałem się z piekła Stutthofu i terą będę otrzymywał lepsze jedzenie i będą mnie lepiej 

traktować . ale polegając na własnych doświadczeniach z Gestapo w Grudziądzu 

pozostałem przygnębiony .

Jednak myliłem się .Od razu zostałem wysłany do innych kolegów w Arbeits -Komando w 

piwnicach Gestapo , gdzie zostałem bardzo serdecznie przyjęty przez inżyniera Stanisława 

Szamańskiego , z uniwersytetu Wileńskiego, który był tam trzymany jako zakładnik i 

powiedział on do mnie :„Nie bój się kolego , chowamy się tu jak Daniel w jaskini lwa”

.Dał mi coś do zjedzenia i rozmawialiśmy o naszym nieszczęściu.
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Potem poznałem innych : Tyleski -  były organista i dyrektor śpiewu z Gdańska, Labuda 

Szymański, Jarnicki, Gunera i Olreski .Ci dwaj ostatni uciekli, byli oni mechanikami w 

lotnictwie , i z tego co wiem służą teraz w Polskich Siłach Zbrojnych .

Gestapo w Gdyni

Ja, jako wyznaczony na ogrodnika dla Regierungstrata Wolfa,, dyrektora Danzing Gestapo 

Leitstelle, zostałem przez niego wysłany do posiadłości w Gdyni, usytuowanej na 

włościach konsula Dr Korzona przed wojną znaj do wał się szwedzki konsulat, hiszpański 

wice-konsulat i biuro firmy „Polska-Rob”- to jest na Kamiennej Górze, na 

ul.Korzeniowskiego, gdzie obecnie pomiędzy „śmieciami” Gestapo obok wcześniejszych 

konsulatów. Polska, Szwedzka i Hiszpańska flaga zostały zdarte. To samo stało się z 

flagami kościelnymi i papieskimi.

Z Gdańska zostałem zabrany przez kierowcę gestapo, Scherfuhrera Breitfelda, który był 

rzekomo byłym polskim obywatelem z Gdyni; w stosunku do mnie zachowywał się bardzo 

źle.

Szefem gestapo (w Gdyni) był komisarz Volkman, Gdańszczanin (obecnie zastąpiony 

przez K.K.Schuppeulauer (?) z Berlina, wielkiego wroga Polaków).

Jego zastępcy: Obershirmfuhrer- Obersekretar Stuthofu 

Obershirmfuhrer Fischer.

Personel składał się z :

Obersekretar-Sturmfiihrer Teufel 

Obersekretar-Sturmfiihrer Drews 

Obersekretar-Sturmfuhrer Schmidt 

Obersekretar-Sturmfiihrer Dabes(?)

Obersekretar-Sturmfiihrer Anderson-Tudrowski

Oberassistent Scherer 

Oberassistent Neuman 

Oberassistent Fleischman
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Oberassistent Bernke(?)

Oberassistent Lunser 

Oberassistent Rederer 

Oberassistent Stromhof 

Oberassistent Kołakowski 

Oberassistent Schule 

Oberassistent Sauder 

Oberassistent Solenz 

Oberassistent Grusteidel 

Assistent Baurle

Fotograf i polski tłumacz- Raulin(poprzednio fotograf polskiego wywiadu w Gdyni)

Kiom

Weber?

Beitz

Zoli

Strażnik(nadzorca) więzienia Gestapo Gruz 

Brussow- zajmował się sprawami zatrudnienia

Kruczyńska- Volksdeutsch, była bardzo „szkodliwa” dla Polaków, jedna z niewielu 

zatrudnionych tam kobiet

Mimo, że wszyscy Niemcy zachowywali się tak samo, gdy torturowali Polaków, to ci niżej 

wymienieni zasługują na specjalną wzmiankę:

Teufel, Rederer, Klau, Fischer, Labes, Fleischman, Renke.

Praca mi przydzielona obejmowała zajmowanie się ogrodnictwem, centralnym ogrzewaniem 

itp. Wciągu dnia pracowałem wolny między gestapowcami, sam w ogrodzie, ale nie wolno 

mi było wychodzić do miast czy na ulice. Od 17 byłem zamykany w celi. Moje jedzenie było 

złe i niewystarczające, podobnie jak innych więźniów. Traktowano nas bardzo źle. Wiele razy 

byłem bity bez powodu, do takiego stopnia, że sami gestapowcy wstydzili się mnie pokazać 

ludziom i trzymali mnie kilka dni w celi.

Poza tym, za każdym razem kiedy mijałem cele więźniowie błagali mnie bym dał znać ich 

bliskim oraz by m dał więźniom jedzenie, picie i papierosy. Wszystkie te czynności były
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surowo zabronione i prawie niemożliwe do przeprowadzenia. Niemniej jednak robiłem to 

ryzykując własnym życiem. Brałem adresy i listy i potajemnie wymykałem się do miasta 

chcąc zyskać zaufanie osób, które pomagały mi nieść pomoc i pocieszenie polskim więźniom. 

Często mogłem wykonywać te zadania mury, ogrodzenia i tereny ogrodzone, aby to zrobić 

musiałem zawrzeć znajomość z przekupnym strażnikiem w budynku, który miał szyby ze 

wszystkich stron, tak by łatwo było wszystkich obserwować. Wiele razy byłem podejrzewany 

i bity, karano mnie 5 dniami ścisłego aresztu 10 uderzeniami w pośladki.

Wiele osób doświadczyło mojej uprzejmości i często byli mi wdzięczni po wypuszczeniu do 

domu, dając możliwość łatwiejszego pomagania aresztowanym Polakom. W ciągu 23 -  

miesięcy pobytu w kwaterze gestapo w Gdyni było tam wiele aresztowanych. Niemcy 

aresztowali ludzi praktycznie za nic, najczęściej bazowali na niepełnosprawnych płotkach, z 

tego powodu ludzie byli wysyłani do Stuthofu.

Osoby oskarżone o współprace z polskim podziemiem miały prawdziwego pecha; były skute 

kajdankami i przywiązywane do murów w swoich celach -  tak że nie mogły się dusić, usiąść 

czy wstać. Nie mogli chodzić do ubikacji -  więźniowie bili się nawzajem.

Musiałem ich wyprowadzić z celi i myć, a nawet pomagać przy załatwianiu potrzeb 

fizjologicznych, gdyż nie mieli na to siły.

Kiedy prowadzono ich na przesłuchania byli okropnie bici często w piwnicy w mojej 

obecności. Byli bici do utraty przytomności, masakrowani, a ich krewni byli kaleczeni biciem 

celem wydobycia od nich adresów ich przyjaciół, członków organizacji i pomocników. To 

przymusowe przyznanie się do winy powodowało kolejne aresztowania.

Te rzeczy działy się głównie w nocy we wszystkich samochodach Gestapo w Gdyni i 

Gdańsku, który cały czas był w akcji podobnie jak wszyscy SS -  mani.

Aresztowani byli przekazywani czasami do Gdańska, Warszawy a czasami do Berlina. Kiedy 

Gestapo zwiększyło działalność powołano takie placówki w Berlinie i Szczecinie. Działalność 

ta była koordynowana prze szefa policji kryminalnej Lugena i komisarza Gestapo w Gdańsku 

Leina oraz komisarza Kunca, a także innych, których nazwisk nie znam. Pamiętam jeszcze 

nazwisko Laskę Neumann. Stali mężczyźni i kobiety nie byli oszczędzani. Pewnego dnia p. 

Rotecko z Gdyni, była nauczycielka zemdlała. Ja razem z moim kolegą Stanisławem

V
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V
Babisiem ocuciliśmy ją  i nakarmiliśmy, wtedy ona ze łzami w oczach zaczęła całować moje 

ręce z wdzięczności, że znalazła wsparcie i pomoc w innych polskich oficerach.

W owym czasie pomogliśmy p. Marcinkowskiej i p. Haseł z Ołowa. p. Haseł została skuta 

łańcuchem i zakneblowana. Daliśmy jej wody i nakarmiliśmy chlebem oraz owocami z 

ogrodu Gestapo. 75 -  letni p. Nielegolewski z Gdyni także nam pomagał i jedząc płakał i 

powiedział -  przez całe moje życie nigdy tak długo nie stałem gapiąc się w ścianę jak w 

tarczę od rana do późnej nocy.

Wszystko musiało być robione potajemnie -  wzajemna pomoc jak i ustalenie nazwisk 

więźniów. Te przesłuchania często kończyły się śmiercią lub okaleczeniem. Ja razem z moim 

kolegą Babisiem wynosiliśmy ciała do samochodu, który transportował je do Gdańska, a 

potem do krematorium w Stutthofie.

Była jedna sprawa agenta Sicret Service, który wpadł w ręce Gestapo w wyniku donosu. Ten 

człowiek prawdopodobnie znał ich metody przesłuchania, dlatego postanowił pozbawić się 

życia i8 wziąć truciznę bez wiedzy Gestapo, kiedy go aresztowano. Zakuli go w łańcuch i 

umieścili w ciemnej celi, trucizna zaczęła działać i zemdlał przewracając się na węzeł 

centralnego ogrzewania w wyniku czego rozbił sobie głowę na lewym okiem. Kiedy został 

wprowadzony był już bardzo słaby, został posadzony na krześle i bity biczem i „upominany”. 

„Ty psie nie udawaj”. Zaczął się trząść i wyzionął ducha. Takie działanie nie było w guście 

dyrektorowi policji niemieckiej i strasznie przepraszał swoich podwładnych za nieudolne 

prowadzenie śledztwa; miał nadzieję miał nadzieję wyciągnąć od Polaka albo trafić na ślad 

jakiejś organizacji zajmującej się sabotażem.

Jednak nie porzucił swoich zamiarów. Rozkazać fotografowi policji kryminalnej przybyć 

natychmiast i zrobić pamiątkowe zdjęcie agenta, który miał wyglądać jakby był żywy. Wielu 

Polaków z różnych instytucji miało być aresztowanych i miano im przekazywać te zdjęcia 

jako tego, który ich skompromitował.

Stanisław Bawisz i ja musieliśmy zanieść martwego mężczyznę do pokoju, posadzić go na 

krześle za biurkiem i przywiązać do krzesła, otworzyć mu oczy i podeprzeć powieki 

zapałkami, a potem został sfotografowany w odpowiednim świetle. Następnie zdjęcie zostało 

zrobione na podłodze tak, aby wyglądało jakby martwy przechadzał się po chodniku. 

Następnie zdjęto odciski palców agenta. Potem zanieśliśmy go do grobu, a następnego dnia 

załadowaliśmy jego ciało do samochodu. Został zabrany z Gdyni do Gdańska, gdzie miały

57



być wykonane testy w laboratorium, aby ustalić rodzaj trucizny. Potem jego ciało zostało 

wysłane do krematorium w Stutthofie.

Ten agent doskonale mówił po polsku i posiadał trzy srebrne medaliki Maryi Dziewicy 

zawsze ze złoty łańcuszkiem, a także złoty zegarek, które to rzeczy zostały mu odebrane 

przez Gestapo w Gdyni.

Należy wspomnieć, że podczas jednego z przesłuchań doprowadzony bólem do szaleństwa 

mężczyzna wyskoczył przez zamknięte okno do ogrodu. Miał skute kajdankami ręce i 

pokaleczoną od szkła głowę, ale zdołał przeskoczyć przez ogrodzenie i uciec przez pole. W 

czasie pościgu zemdlał z powodu utraty krwi i wyczerpania i został powrotem zawleczony do 

więzienia Gestapo. Kiedy go przyprowadzili dowiedziałem się od niego, że nazywa się Wit i 

mieszka w Gdańsku przy ul. Pomorskiej 44 i prosił minie abym zawiadomił jego żonę. 

Zarzekał się, że jest niewinny, ze został oskarżony o przynależność do polskiej organizacji. 

Skuty kajdankami został przetransportowany do Gdańska.

Wiele osób zostało aresztowanych właśnie na takiej podstawie. Oto najważniejsze sprawy: 

inżyniera Kulbickiego z Gdyni związanego ze sprawą Kuli, kapitana statku Stachurskiego i 

dwóch braci Szlebracikowskich, którzy zostali zabici w więzieniu w Warszawie. Kapitan
%

Sporny zginął w obozie sztuthof. W spawie Wojciechowskiego Stefan Hensel; jego matka i 

inni stracili życie. Także związani ze sprawą Kopczyńskiego wiele osób znalazło się w 

Sztuthoffie.

Podczas mojego pobytu w gdańskim Gestapo jednym z aresztowanych był kpt. Graczyk -  

były, polski kapitan policji w powiecie Harskim, który został przewieziony z oflagu. Innym 

aresztowanym był porucznik Kowalski były dyrektor szkoły w Wejherowie. Pierwszy 

mężczyzna został oskarżony o lekceważenie śledztwa dotyczącego cierpień miejscowych 

Niemców, on potrafił przedstawić satysfakcjonujące wytłumaczenie. Kowalski natomiast 

został skazany na dwa lata ciężkiego obozu koncentracyjnego. Komisarz Graczyk był 

namawiany do zostania Volksdeutschem, aby mógł zostać niemieckim oficerem, gdyż urodził 

się na dawnym niemieckim terytorium i dobrze mówił po niemiecku. W mojej obecności 

zadeklarował: „W moich żyłach płynie krew polska a ponad to żono pochodzi z 

Kongresówki. Mam dzieci i nie obchodzi mnie co się stanie później, ale teraz proszę mnie 

odesłać do oflagu. I został odesłany do oflagu. Asystowałem mu i osobą zamieszanym w jego 

sprawę komunikowałem się, zaopatrywałem ich w jedzenie,owoce i papierosy. Dawałem i 

nawet kwiaty z ogródka i pocieszałem najlepiej jak tylko mogłem.
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W więzieniu w Gdyni przetrzymywano Lewandowskiego (zmarł) jego żonę i córkę, a 

Labudę, trocha, szubryka, którzy po dręczeniu w Gdyni i Stutthofie został skazany na śmierć 

specjalny trybunał w Gdańsku za ukywanie broni.

Asystowałem wśród Polaków. Współoficerom organizowanym przy Zaworskim -  

księgowego, który był z nami i Krzemińskiego, który był długo w Stutchowie i Klemensa 

Rosińskiego.

Przez moje słowa, czyny i umiejętności oszukiwałem Gestapo. Często zyskiwałem zaufanie 

wyższych urzędników gierumgard dr Weudieger zwykł zawierać mnie samochodem do 

swojego mieszkania w Gdańsku, gdzie zajmowałem się drukami firmowymi. Często 

skarżyłem się na jego pochwały, że źle traktuje mnie i innych współwięźniów , ale nie 

przyniosło to większego efektu.

Zdawałem sobie sprawę, że powinienem uciec, kiedy Gestapowcy przestaną tolerować mnie 

żywego, gdyż za dużo wiedziałem o ich skandalicznych zachowaniach, z czego wszystkiego 

nie mogę opisać.

Dostałem pozwolenie na otrzymanie paczek z domu i na utrzymywanie kontaktów z moją 

rodziną, co przyniosło mi wiele ulgi. Dostałem takie możliwości odwiedzenia mnie przez 

rodzinę i mogłem nawet wyjść na miasto w bitej okolicy, kiedy przyjechała moją żona 

pozwolono mi zostać na noc z przyjaciółmi w Witaminie. W lutym 1943 przyznano mi 12 

dni, które mogłem spędzić bez rodziny w Grudziądzu. Wszystko to było rezultatem prośby, 

którą skierowałem do dr Weutgiera i moją dobrą pracą.

Zdołałem zorganizozować moich ludzi w Gdyni, którzy byli gotowi, kiedy nadejdzie 

odpowiedni moment, dołączyć do mnie i Stanisława Barbisa przy aresztowaniu całego 

personelu Gestapo w Gdyni i uratowaniu dokumentów od zniszczeń.

Forster puścił w obieg obowiązkowy „Eindeutschung” Polaków, stwierdzający, że Polacy 

powinni być przyprowadzeni grupami do Gestapo i zmuszeni siłą do podpisania deklaracji.

To było często robione. The Mahubus ? Bronili się twierdząc, że są ani Polakami ani 

Niemcami, ale Kaszubami, zlej zostali kategorycznie poinformowani, ze teraz nie ma 

Kaszubów tylko są Polacy i Niemcy. Niemcy są wolni podczas gdy Polacy idą do więzień i 

obozów koncentracyjnych.

20 Kaszubów, których zostało poddanych brutalnym i długotrwałym naciska, 19 podpisało 

„Eindeutschung”, a jednak wróciły do więzienia deklaracje, że on zawsze był Polakiem. Ten 

mężczyzna miał ponad 50 lat i był ojcem wielu dzieci, będących wielce podobnych; z
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pewnością był to Jan Stole z Gaudelina pow. Kartuzy; został wysłany do Gdańska a potem do 

Stuthofu.

Powyższe okoliczności zmusiły mnie do ucieczki razem z towarzyszem niewoli -

Stanisławem Babikiem.

Komisarz Volkman został przeniesiony z Gdyni na inne stanowisko. Razem ze swoim 

zastępcą Szoferem i Oberhetarem i Fischerem zda ł sobie sprawę, że Niemcy przeciągają 

wojnę; starali się być dla mnie bardzie przystępni mając nadzieję, ze kiedy Polska odzyska 

wolność, będą dawać dowód w ich imieniu, a nawet jedzenie i papierosy.

Volkmana zastąpiono Komisarzem Schupperhauerem z berlińskiej policji kryminalnej. Dał 

się przekonać przez najbardziej podłych morderców: Trufla i Redera, który zabił 

Wiśniewskiego kopiąc go w głowę , tak, że wypłynął mózg, że jestem Polskim szpiegiem i 

mogę zdradzić wszystkie tajemnice.

Od razu zlikwidował wszystkie naszeprzywileje. Koszałka został aresztowany razem ze 

swoim kuzynem i zwrócił się do mnie z zapytaniem czy byłoby możliwe otrmywanie paczek 

-  odpowiedziałem „tak”.

Powiedziałem: „ w takim razie skontaktuj się z moją córką, która wysyła paczki jeńców 

wojennych w imieniu Międzynarodowego Czerwonego Krzyża za co odpowiedzialne jest 

biuro żony generała Bartkowskiego, ona prześle ci paczki i będziesz miał coś dojedzenia.” 

Wziąłem adres i napisałem do Agnes Koszulki w Rebrenicy, poczta Gowedliku pow. Kartuzy. 

Poprosiłem je o pomoc także dla mojej rodziny w Grudziądzu.

wydane i powiedziano, ze będą one przeznaczone dla aresztowanych, którzy nie sprzeciwiali 

się ich dostać i spodziewano się, że myje potajemnie mu dostarczymy. Komasin zaczął 

prowadzić śledztwo i przesłuchania, które atakowały nas dwóch jak i resztę aresztowanych, 

których było około 20. Sturfumer Teufel został wysłany do domu Koszałki gdzie prowadzono 

przesłuchanie i gdzie odnaleziono mój list.

Zostałem wezwany do komisariatu i byłem przesłuchiwany w różnych sprawach. Zostałem 

poinformowany, ze zostanę zamknięty w ciemnej celi, gdzie mam wszystko przemyśleć i 

potem znowu będę przesłuchiwany przez oficerów. ^
Ą/

Zostałem zabrany do ciemnej celi, gdziś i picię przez 24 godziny po tyi

czasie otrzymałem szklankę wody i kawałek czarnego chleba, w tych warunkach byłem

/ W j

AkTydzień później wysłałem dwie paczki dla Babbką i dla mnie. Paczki nie zostały nam

60



trzymany prze 5 dni. Potem Stumfuhrer Teufel przeniósł mnie o 22.00 kiedy tylko on i 

komisarz byli w budynku, aby wzbudzić we mnie strach.

Potem kazano mi usąśc na stołku, który się obracał, poczułem zawroty głowy i upadłem na 

podłogę. Kiedy doszedłem do siebie kazano mi mówić prawdę i wypytywali mnie o moją 

pracę i mój dwuletni pobyt w Gestapo w Gdyni: jaki miałem kontakt z więźniami, czy 

wynosiłem dla nich listy, czy pomagałem im w komunikacji czy wychodziłem do miasta i 

kiedy, czy kontaktowałem się tam z ludźmi, jeśli tak to z iloma i o czym rozmawialiśmy, czy 

wyjawiłem tajemnice gestapo; tożsamość więźniów pod czas mojego pobytu w mieście, czy

odwiedziłem rodziny aresztowanych i czy im coś przynosiłem. 1/bsL
\

Odpowiadałem ujmująco na wszystkie pytania, aby nie zaszkodzić żadnemu z więzionych 

Polaków. Pytano mnie nawet skąd mam papierosy i pieniądze. Byłem bity po twarzy, moje 

oczy były tak posiniaczone, że do tej pory są czarne.

Potem zostałem poinformowany, ze komuniści nie życzą sobie abym, jako polski uczeń 

przebywał w innych miejscach i że wszystko zostanie sprawdzone.

Miałem być zastąpiony przez niemieckiego ogrodnika i z powrotem znaleźć się w Sztuthoffie. 

Potem zostałem zabrany do celi i powiedziano mi, że od tej pory będę dostawał takie samo 

jedzenie i że nie będę pracował aż z Gdańska przyjdzie decyzja.

Jednak, aby dostać możliwość zobaczenia się z Babisiem powiedział, że wszystkie zasadzone 

warzywa i cebulki kwiatowe zostaną zniszczone. Wtedy komisarz wezwał Babisia i kazał się 

zaznajomić ze sposobami pielęgnacji roślin, a Babiśk miał plan ucieczki.

W następną niedzielę bawisz zrobił wytrych i narzędzia ślusarskie do swojej celi. W 

niedzielę w nocy otworzy najpierw swoją celę a potem wykręcił śruby mojej, ponieważ 

zamek patentowy nie dal się otworzyć wytrychem.

Wywarzyłem drzwi w tym momencie ktoś zaczął gwizdać i krzyczeć „ktoś schodzi”. 

Musieliśmy się wczoraj jeszcze bardziej śpieszyć i tworzyliśmy jeszcze trzy dni z 

normalnymi zamkami, przeżyliśmy(...)

Udało się i nikt do nas nie strzelał, mimo że noc była jasna. O północy 21.03.1943 wróciliśmy 

do szkoły blisko szpitala miejskiego i tam spędziliśmy dwa dni, dostaliśmy ubrania od pana 

Rosińskiego -  ul. Lipska 7. Tam skontaktowaliśmy się z Polakami, którzy nas szukali i przez 

trzynaście dni przenosili nas z miejsca na miejsce, w nocy, a potem wsadzono nas na pokład 

szwedzkiego okrętu „Syrena”.
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W międzyczasie Gestapo aresztowało pana Rosińskiego i jego żonę i wtedy przekonaliśmy 

się, że wszystko może się wydać, ale tak się nie stało. Mój przyjaciel Kmieciński przyszedł do 

mnie i poprosił mnie o zabranie Rosińskiego przez wysłanie do Gestapo listu, który miał być 

przekazany do Berlina.

Napisałem dwa listy: jeden do dr Weneckiego z Gdańska, a drugi do Schuppenhauera w 

Gdyni, motywując całą ucieczkę, powiedziałem, ze nikt nam nie pomagał i że ucieczka się nie 

udała, gdyż był to „Her...Day”, który dał nam odwagę, że teraz jesteśmy w Berlinie i prosimy 

o spotkanie z Witesem żebyśmy dostali papiery, aby spokojnie pracować dla naszych rodzin i 

dla Endsieg.

Napisałem 2 stron do komisarza i 5 do innego, dając detaliczny opis zachowania

Schuppenhauera.

Przetłumaczone przez G.H Laurencje

21.03.1944
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Raport Polska Gdynia
Przesłuchanie: Polskiego pracownika cywilnego, ur. 25 stycznia 1988 w Ulewie. Opuścił 

Gdynię 21 marca 1943, przybył do Wielkiej Brytanii 19 lutego 1944.

Informacje na dzień 21 marca 1943

GESTAPO

1. Informator MJ -  19 (R.P.S)/2096 dodał następujące rzeczy do wcześniejszego raportu. 

SIŁA OBSŁUGI

2. Paras 8-25 MJ-19 (R.P.S)/2096 przedstawił listę osób pracujących w więzieniu i biurach 

gdyńskiego Gestapo. Niżej ta lista jest przedstawiona. Informator nie może dokładnie 

stwierdzić jaka jest dokładna siła i ilość obsługi, ale sądzi, że poniższa lista przedstawia obraz 

obsługi w Gdyni oraz obowiązki poszczególnych osób.

KOMUNIKACJA (Łączność)

3. Na szkicu piwnicy więziennej, dołączonym do MJ-19(R.P.S)/2096, jest to pokój obok tego 

oznaczonego „Telephone”, który jest podpisany „Hughes apparatus”. To jest pokój 

dalekopisu. Polacy nazywają często dalekopis „aparatem Hughesa”.

WIĘZIENIE GESTAPO

4. Więźniowie byli zwykle zatrzymywani przez krótki czas, rzadko przekraczający 3 

tygodnie. Po przesłuchaniu w swojej sprawie byli od razu przekazywani do Schutzplizei nr 1, 

na ul. Starej w Gdyni, albo do Gdańska.

CELE W WIĘZIENIU GESTAPO

5. W każdej celi było wiadro, 2 pledy „palliase” na stołach, stopę wyżej niż poziom podłogi. 

To było całe umeblowanie, ani książki, ani inne osobiste rzeczy nie były dozwolone. 

Pieniądze, krawaty, paski, klamry itd. były więźniom zabierane.

RUTYNA W WIĘZIENIU GESTAPO

6. Dzienna rutyna więźniów

8.00 -  pobudka

9-9.30 -  do cel przynoszone jest przez Grenza jedzenie. 

Substytut kawy i suchy chleb.

12-13.00 -  obiad przynoszony przez Grenza do cel. Pół 

litra zupy, porcja powinna wynosić 1 litr.

16.00 -  Grenz przynosi do cel substytut kawy i suchy 

chleb.
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16.30 -  zamykanie drzwi i gaszenie światła

7. Światło daje elektryczne „hulbs” nad drzwiami celi, które oświetlają zarówno cele jak i 

korytarz.

8. Czasami więźniom pozwolono pracować w ogrodzie lub wykonywać inne obowiązki.

9. Między 8 a 9.30 mogą skorzystać z pralni i latryn.

OSOBY

10. Jako dodatek do raportu MJ-19(RPS)/2096 paras 8-25, informator dał listę osób 

pracujących w Gestapo w Gdyni.

11. Polizeipraesident w Gdyni był dr Mueller, który przybył z Gdańska we wrześniu 1942 r. 

Mieszkał na ul. ks. Eugenlicza nr 12.

12. Dr Muller to człowiek ok. 45-letni, o okrągłej twarzy, ok. 1.72 m wzrostu. Ma jasne włosy 

i bliznę na twarzy Nosił zielony mundur SCMUP z rauhe pułk. por.?

13-41 -> TABELA

42. Żona Grenza ma pokój dla przyjezdnych oficerów Gestapo w willi na Freusentrame: 

dawniej należącej do polskiego komisarza Potockiego.

43. Informator mówił, że powyższą listę sporządził najlepiej jak potrafił. Nie miał dostępu do 

poszczególnych pokoi i wszystkie informacje pochodzą z jego obserwacji i spostrzeżeń. 

Mogą tu się kryć pewne błędy, leci raczej niewielkie, ale w całości jest to dość dokładny 

obraz Gestapo i więźnia oraz osób tam pracujących.

Stopień informatora -  B 

(Raucja)
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